

## منشورات جامعة وادي النيل مجلة النيل للآداب والعلوم الانسانية

(ISSN: 1858 – 7054) المجلد الخامس، العدد الأول، ٢٠٢٤م http://www.nilevalley.edu.sd



# الديون المتعثرة وأثرها على التمويل المصرفي، دراسة حالة البنك الزراعي السوداني خلال الفترة (2010م-2020م)

كوثر عبد الرؤوف موسى

كلية الدراسات العليا والبحث العلمي-جامعة كرري

المؤلف: : Cwtharbrtaljfry@gmail.Com

تاريخ الاستلام: 30/5/2024م تاريخ القبول : 2/8/2024م

#### المستخلص

هدفت هذه الدراسة إلى التعرف على ظاهرة من أخطر الظواهر المصرفية التي تتعرض لها المصارف العاملة بالجهاز المصرفي السوداني، ومعرفة أهم الأسباب والعوامل المؤدية إلى تزايدها وتصنيفها بشكلٍ عام. تناولت الدراسة عدة فرضيات من أهمها أن: ١- هنالك علاقة ذات دلالة إحصائية بين طبيعة التمويل النرراعي وبين التعثر في المصرف الزراعي، السوداني، ٢- علاقة ذات دلالة إحصائية بين الضمانات المقدمة لطلب التمويل وبين تعثر الديون فيه. استخدم الباحث المنهج الوصفي ٣- علاقة ذات دلالة إحصائية بين إدارة البنك والهيكل التنظيمي وبين تعثر الديون فيه. استخدم الباحث المنهج الوصفي التحليلي بالإضافة لمنهج دراسة الحالة باستخدام برنامج spss للتحليل الإحصائي من خلال استبانة وزعت على عدد 60 ممن لهم علاقة بمنح التمويل المصرفي بالبنك الزراعي. توصلت الدراسة لعدة نتائج منها عدم أخذ الضمانات الكافية عند منح التمويل المصرفي له أثر كبير في التعثر، و عدم القيام بالزيارات الميدانية للمشاريع الممولة ومتابعتها مما يعكس صورة غير حقيقية عن العميل ووضعه المالي، وأن المصارف تكتفي فقط بأخذ الضمان ولا تأخذ بعين الاعتبار الغرض من تقديم عنير حقيقية عن العميل ووضعه المالي، وأن المصارف تكتفي فقط بأخذ الضمان ولا تأخذ بعين الاعتبار الغرض من تقديم التمويل. على ضوء النتائج أعلاه توصلت الدراسة لعدد من التوصيات منها ضرورة تشكيل لجنة متابعة من البنك المركزي تختص بقياس مخاطر التمويل المختلفة للقطاع الزراعي وتصميم نموذج لقياس تلك المخاطر يقيس كافة العوامل على ضوء المتغيرات الاقتصادية والاجتماعية.

الكلمات المفتاحية: الضمانات، الديون المتعثرة، التمويل المصرفي، التمويل القطاعي، المخاطر ، التعثر.

### The Effect of the non Performing Loans on Banking Finance. A case Study of the Sudanese Agricultural bank During the Term (2010- 2020)

#### **Kawther Abdelraoof Musa**

College of Graduate Studies, Kerari University, Sudan

Author: 0116023858

Abstract

This study aimed at identifying one of the most dangerous banking phenomena that banks operating in the Sudanese banking system are exposed to, and to know the most important reasons and factors leading to its increase and classification in general (2010-2020).? The study dealt with several hypotheses, the most important of which: 1- is that there is a significant relationship between the nature of agricultural finance and defaulting loans in the Sudanese Agricultural Bank; 2- there is a significant relationship between the garantees presented for finance demand and the none perform loans in the Agricultural Bank; 3- there is a significant relationship between the bank management and the organizational structure, and the non performed loans in it. The researcher used the analytical descriptive method and the method of case study by the SPSS program for statistical analysis through a questionare distributed to sixty (60) of those who have a relationship with finance grants in the Agricultural Bank. The study reached several results, including not taking sufficient guarantees when granting bank financing, which has a significant impact on defaulting, and not carrying out field visits to funded projects and following them up: which reflects a false image of the customer and his financial situation, and that banks only take the guarantee and do not take into account the purpose of providing financing. In light of the above results, the study reached a number of recommendations, including the necessity of forming a follow-up committee from the Central Bank concerned with measuring the various financing risks for the agricultural sector and designing a model to measure these risks that measures all factors in the light of economic and social changes.

Keywords: Guarantees, none performing loans, sectorial finance, risk, defaults.